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SKUPSTINA CRNE GOfelTCEMCA' PPILOG;

gdi Danijeii Durovic

Na osnovu clana 187 i 188 Poslovnika Skupstine Cme Gore, g-dinu Ranku 
Krivokapicu, ministru vanjskih poslova, nelegitimne 43 Vlade, postavljam sljedece

POSLANICKO PITANJE

Postovani gospodine Krivokapicu,

Da li dijelite misljenje premijera Abazovica da o inicijativi „ Open Balkan,, nema 

ni jednoga argumenta protiv,, ?

Da je , kako je kazao „ Manje granica, manje sverca,,?

Da li mislle da bi Crna Gora, pristupanjem ovoj regionalnoj inicijativi, skrenula 
fokus i na neki nacin udaijila se od puta ka ispunjavanju kriterijuma i mjerila na 

putu ka punopravnom clanstvu u Evropskoj uniji?

Da li je ,po Vasim dosadasnjim saznjanjima o inicijativi, ona sacinjena po 
evropskim standardima i ko upravlja ovim procesima, sporazumima?

Kako vidite odnos Open Balkana prema Zajednickom regionalnom trzistu - koji 
proistice iz Berlinskog procesa?
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Obrazlozenje cu dati na sjednici Skupstine.

Odgovor trazim i u pisanoj formi.

S postovanjem,

POSLANICA
Tamara Yukovic
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Adresa; Stanka Dragojevica 2 
81000 Podgorica, Crna Gora 

tei: +382 416 306 
fax: +382 20 225 702 

www.mvD.gQV.me

Crna Gora

Ministarstvo vanjskih poslova

CRNA GORA 
SKUP6TINA CRNE GORE

PHIMUENO:
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Za: Skupstina Crne Gore 
Generaini sekretar

Predmet: Odgovori na poslanicka pitanja upucena ministru vanjskih posiova

U prilogu dostavijamo odgovore na poslaniCka pitanja, koja su u skladu sa clanom 188 
stav 2 Poslovnika Skup§tine Crne Gore, za Sestu - posebnu sjednicu Prvog redovnog 
(proljecnjeg) zasijedanja Skup§tine Crne Gore, sazvanu za 27. jun 2022. godine, 
dostavili poslanici/e:

Dragan Bojovic, DF - NSD. DNP, RP;
Jelena Bozovic, DF - NSD, DNP, RP;
Marko Milacic, Prava Crna Gora;
Adnan Strikovic, SDP;
Aleksandra Vukovid, DPS (dva pitanja);
Nikola Janovic, DPS;
Tamara Vujovid, Demokrate - Mir je nasa nacija; 
Andrija Popovic, Liberalna partija
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Odgovor na piianje Kluba poslanika Demokratske Crne Gore

Klub poslanika Demokratske Crne Gore:

Postovani gospodine Krivokapicu,
Da li dijelite misljenje premijera Abazovica da o inicijativi “Open Balkan” nema nijednoga 
arguments protiv?
Da je, kako je kazao, “manje granica, manje sverca”?
Da li mislite da bi Crna Gora, pristupanjem ovoj regionalnoj inicijativi, skrenula fokus i na 
neki nacin udaijila se odputa ka ispunjavanju kriterijuma i mjerila naputu ka punopravnom 
clanstvu u Evropskoj uniji?
Da li je, po Vasim dosadasnjim saznanjima o inicijativi, ona sacinjena po evropskim 
standardima i ko upravlja ovim procesima, sporazumima?
Kako vidite odnos Open Balkana prema Zajednickom regionainom trzistu - koji proistice iz 
Beriinskog procesa?

Potpredsjednica Vlade i ministarka evropskih poslova najavila je da ce Vlada ce formirati Radnu 
grupu, koju ce ciniti predstavnici vise ministarstava, sa ciljem da sagleda sve aspekte inicijative 
“Otvoreni Balkan”. Ukoliko Radna grupa bude formirana, i Ministarstvo vanjskih poslova imace 
svog predstavnika. O detaijima njenog rada je rano govoriti, all ono sto bez sumnje vazi je da je 
ulazak u bilo kakve regionaine aranzmane sastavni dio vanjske politike jedne drzave, pa bi 
Ministarstvo vanjskih poslova po definiciji svog portfolija u Vladi, imalo presudno vazan glas u 
Radnoj grupi.

Ministarstvo vanjskih poslova radilo je na anaiiziranju svih vanjskopolitickih i aspekata Inicijative 
vezanih za trgovinsku saradnju u regionu, svoju analizu dostavilo 27. maja potpredsjednici Vlade 
Jovani Marovic, a spremni smo da argumentaciju, koja nam ne govori u prilog inicijative "Otvoreni 
Balkan”, podijelimo sa clanovima Radne grupe.

Ministarstvo vanjskih poslova ce u Radnoj grupi postaviti neka od sljedecih pitanja:

Da li je stvamo rijec o ekonomskoj inicijativi? Vrijedi podsjetiti da je inicijativa "Otvoreni 
Balkan" proizasla je iz inicijative “Mini Sengen”, pokrenute 10. oktobra 2019. godine, kada 
su predsjednik Srbije Aleksandar Vucic, premijer Albanije Edi Rama i premijer Sjeverne 
Makedonije Zoran Zaev potpisali Deklaraciju o uspostavijanju slobodnog protoka ljudi, 
robe, usiuga i kapitala, tzv. Novosadsku deklaraciju. Na dogadaj na kojem je potpisana 
Deklaracija i "Mini Sengen" uspostavijen, Crna Gora nije bila pozvana. I dok su tri lidera 
radiia na tome da razviju “Mini Sengen", lideri svih sest drzava Zapadnog Balkana su 
nedugo potom usvojili Akcioni plan za uspostavijanje Zajednickog reglonainog trzista 
{Common Regional Market) na Smitu Beriinskog procesa 10. novembra 2020. godine u 
Sofiji. Zasto Evropska unija nije zetjela da nadograduje "Mini Sengen” vec da stvori 
kredibiinu strukturu za uspostavijanje regionalnog trzista u regionu. gdje ce pravila igre 
definisati upravo EU i koja ce pomoci da se drzave ZB priblize EU? A onda je zanimijivo 
postaviti pitanje i zasto su, i nakon sto su stavili svoj potpis na Akcioni plan za



uspostavijanje Zajednickog regionalnog trzista, lideri tri drzave svoju prvobitnu inicijativu 
“Mini Sengen’’ preimenovali u “Otvoreni Balkan" 29. Jula 2021. i nastavili da je promovisu 
kao ekonomsku agenda? Da It se uopste, imajuci ovo u vidu, moze sa sigurnoscu tvrditi 
da je cilj “Otvorenog Balkana” regionalna ekonomska integracija, koju cemo postici vec 
kroz CRM, ili zapravo ima mjesta sumnji da u pozadini stoje poiiticke agenda? Ne bi bio 
prvi put u novijoj istoriji da tjesnja ekonomska saradnja vodi i kreiranju politickih 
aranzmana.

Zasto ne snaziti postojece okvire za regionalnu saradnju - spomenutu implementaciju 
Akcionog plana za zajednickog regionalno trziste, pod okriljem Berlinskog procesa, i ne 
koristiti potencijale Procesa saradnje za Jugoistocnu Evropu (SEECP), kojim Crna Gora
predsjedava?

Podsjetiti vrijedi da implementacija Akcionog plana za Zajednicko regionalno 
trziste, pod okriljem Berlinskog procesa podrazumijeva i regionalno trziste sa cetiri 
slobode kretanja, ukijucujuci i mjere koje imaju za cilj da usklade zakonodavstvo 
drzava ucesnica sa regulativama i standardima EU, i regionalno podrucje za 
Investiclje, i regionalno digitaino podrucje, i regionalno industrijsko i inovativno 
podrucje. Dakle, mnogo je sira od ambicija „Otvorenog Balkana". Nadzor nad 
primjenom Akcionog plana povjeren je sekretarijatu CEFTA i Reglonalnom savjetu 
za saradnju, dakle temeijno osmisljenim i kontrolisanim aranzmanima nastalim sa
ciljem da nas priblize Evropskoj uniji.
Proces saradnje u Jugoistocnoj Evropi, je pokrenut 1996. godine na sastanku 
ministara vanjskih posiova u Sofiji, koji ima za cilj da promovise i snazi 
dobrosusjedske odnose medu clanicama, sa ciljem pune integraclje Jugoistocne 
Evrope u evropske I evroatlantske strukture. U okviru njega usvojena je Poveija o 
dobrosusjedskim odnosima, stabitnosti, bezbjednosti i saradnji u Bukurestu 2000., 
koja je i danas esencljaini dokument. Pod njegovim okriljem nastao je Savjet za 
regionalnu saradnju, kojI ima vaznu ulogu u implementaciji Akcionog plana za 
Zajednicko regionalno trziste u okviru Berlinskog procesa. Crna Gora, nasuprot 
Otvorenom Balkanu, treba da ima mnogo vece ambicije i da svoje Jednogodisnje 
predsjedavanje Procesom saradnje u Jugoisticnoj Evropi iskoristi da promovise 
iskijucivo vidove saradnje koji nas jasno i nedvosmisleno priblizavaju Evropskoj 
uniji. Takva uloga, promotera evropskog puta medu drzavama regions, na kraju 
krajeva, Crnoj Gori pripada, jer je drzava najvise odmakla u pregovorima sa 
Evropskom unijom. Mi smo izabrali da budemo u drustvu onih koji evropske 
vrijednosti nedvosmisleno postuju i bastine, i zelimo i da svi nasi susjedi odaberu 
isto drustvo.

Zasto ulaziti u inicijativu u vezi sa kojom postoji mnogo nejasnoca a malo rezultata i skoro 
pune tri godine od njenog pokretanja? Nejasan je bio vec nacin njenog nastanka, jer su je 
pokrenula tri lidera, uz poziv posredstvom medija ostalim drzavama da se pridruze. Za 

ovo vrijeme postojanja, postignuto je svega nekoliko memoranduma i sporazuma. 
Drzave clanice kroz njih nastoje da povecaju obim uzajamne trgovine i ukinu barijere za 
uvoz i izvoz i na trazistu rada, i cak ni u tim namjerama za sada nema uspjeha. Ujedno se

svo



ne demonstrira namjera da se kroz inicijativu usvajaju standard! EU kada su u pitanju 
konkurentnost, prava potrosaca i prava investitora. Dok se nekoliko sporazuma predocava 
kao uspjeh u regionalnoj saradnji, vjerujemo da gradani regiona i Evropska unija zapravo 
ocekuju da se kroz regionalnu saradnju ostvare pomaci u rjesavanju otvorenih politickih 
pitanja koja opterecuju evropsku buducnost pojedinih drzava regiona. Za stvaranje 
zajednickog regionalnog trzista vec imamo jednu inicijativu, pod okriijem Berlinskog 
process, dakle pod okriijem EU. Ne vidimo potrebu za dupliranjem.

Da li je Crnoj Gori potreban "Otvoreni Balkan" kada sve ono o cemu njegove clanice 
pregovaraju, Crna Gora vec postize kroz nacionaino zakonodavstvo, bilateralne 
sporazume, clanstvo u Svjetskoj trgovinskoj organizaciji Hi dostignuca pod okriijem 
Berlinskog procesa? Crnoj Gori, drzavi koja ima najboiji ekonomski bilans na trzistu 
CEFTA i u trgovini sa EU, Otvoreni Balkan nije ekonomski isplativ. Crna Gora je clanica 
STO, o svom clanstvu pregovarala je pet i po godina, za razliku od jedne clanice inicijative 
koja je pregovore prekinula jos 2013. To ujedno znaci da zbog te jedne drzave, Otvoreni 
Balkan moze obavezati svoje clanice samo na nizi nivo standards u odnosu na one na 
kojese Crna Gora jos 2012. godine obavezala. Ukoliko Inicijativa podrazumijeva i carinsku 
uniju, to bi znacilo i ponovne pregovore sa Svjetskom trgovinskom organizacijom i 
Sporazuma o stabiltzaciji i pridruzivanju. Ucescem u inicijativi ugrozili bismo crnogorsko 
trziste rada, smanjili bezbjednost granica, ugrozili standards u svim pojedinacnim 
ekonomskim politikama, ukijucujuci one vezane za fitosanitarne uslove i bezbjednost 
hrane. Nema, zato, opravdanja ni pred crnogorskim gradanima da teznju da usvojimo 
evropske, vise standards, zamijenimo hrijenjem ka nizim standardima.

Da li inicijativa „Otvoreni Balkan" u potpunosti uskladena sa principima Evropske unije i 
da li je cine drzave koje ravnopravno tretiraju svoje susjede? Podsjeticu, s tim u vezi, da 
je i americka ambasadorka Rajnke je u svom nedavnom intervjuu za VOA kazala da 
“Otvoreni Balkan” mora biti “potpuno i ravnopravno otvoren za svih sest drzava Zapadnog 
Balkans”, kao i u potpunosti uskiaden sa principima Evropske unije. Kazala je i da je bitno 
da su "svi principi unutar Otvorenog Balkans u potpunosti uskladeni sa onim usiovima 
koje bi EU ocekivala u procesu pristupanja”. Smisao naseg analiziranja inicijative je 
upravo da vidimo da li sve ovo stoji, jer i mi zelimo biti samo dio onih inicijativa koje nas 
priblizavaju EU i u kojima se postuje nacelo ravnopravnosti drzava.

Ako je Crna Gora na pragu clanstva u Evropskoj uniji, da li treba da salje dvosmislene 
peruke o tome gdje vidi svoju buducnost? Put, kriterijumi, mjerila, jasno su propisani i 
medu njima nema “Otvorenog Balkans”, niti ova inicijativa pomaze da se kriterijumi i 
mjerila brze ostvare. Crna Gora je integrisana u evropski privredni i bezbjednosni sistem, 
njena vanjska politika je potpuno usaglasena sa EU, troskovi integracije Crne Gore u EU 
ne postoje, postoji visok stepen integrisanosti Crne Gore u privredu Evropske unije, njeno 
clanstvo u EU bice veci stimulans za druge drzave Zapadnog Balkans nego sto bi to bila 
bilo kakva nejasna inicijativa.
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Da li, konacno, treba da dajemo "pojas za spasavanje"inicijativi koja ne pokazuje rezuttate 
i nema buducnost? Narativ da “Inicijativa moze da uspije samo ukoliko je svih sest drzava 
u njoj” treba da zamijenimo narativom da “sest drzava mogu da uspiju samo ako su clanice 
inicijativa koje ih vode ka EU”, uz, naravno, vrednovanje individualnih zasluga. Rasprave 
o inicijativi koja nema buducnost samo povecavaju nivo euroskepticizma u regionu i 
oduzimaju nam vrijeme da razmisljamo o reformiskim procesima koji ce nas pribliziti EU.
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